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COMARQUES

El butlletí de notes @nals de l’a-
lumnat de l’institut Montsoriu,
d’Arbúcies, ha inclòs una denún-
cia i una declaració de principis del
seu professorat, qui sent que el De-
partament d’Ensenyament els de-
mana actuar «immoralment». La
raó és que –segons a@rmen– l’ad-
ministració vol «que acceptem fer
pitjor la nostra feina amb l’excusa
que són temps difícils», una peti-
ció que consideren «inadmissi-
ble».    
El claustre i el Consell Escolar de

l’institut arbucienc han tancat el
curs advertint les famílies de com
afectaran les retallades als seus @lls,
tant a causa de l’augment d’alum-
nes per aula com a la reducció de
les plantilles docents i dels pres-
supostos dels centres o per la po-
lítica general de restriccions que
s’estan aplicant a l’educació.

Els perjudicats
Els professors han volgut explicar
als pares que les retallades no els
afecten només a ells, sinó que
perjudicaran directament els es-
tudiants. Amb aquest objectiu,
han afegit una carta al sobre de les
notes, en la qual fan una proclama
contra les retallades en educació i
denuncien una política que –se-
gons a@rmen– ataca l’ensenya-
ment públic. A més, l’escrit re-
corda l’article de l’Estatut d’Auto-
nomia en el qual s’explicita tant el
dret de totes les persones «a una
educació de qualitat i a accedir-hi

en condicions d’igualtat» com l’o-
bligació de la Generalitat a «esta-
blir un model que garanteixi
aquests drets».
Respecte a l’increment d’estu-

diants per aula (ràtio), el claustre
del Montsoriu alerta que reduirà la
qualitat de l’ensenyament i expli-
ca les di@cultats de treballar amb
grups de  alumnes. Entre elles
destaquen que «serà gairebé im-
possible» atendre’ls de manera
personalitzada, fer classes pràcti-

ques útils o que els tutors com-
pleixin satisfactòriament amb les
seves funcions; així com que els re-
sultarà «molt difícil» treballar or-
denadament, controlar els pro-
blemes de disciplina i mantenir el
nivell actual de les correccions
d’exàmens i d’activitats.
El seu repàs als perjudicis de les

retallades continua amb els efec-
tes de la reducció de plantilles, ad-
vertint que incidirà en l’organit-
zació de grups d’atenció diversi@-
cada a l’ESO o en les activitats
extraescolars, que obligarà do-
cents a impartir matèries que no
són la seva especialitat i que farà
reduir l’oferta d’optatives a Batxi-
llerat. El retard en la cobertura de
substitucions decretat per Ense-

nyament – dies lectius a ESO i 
a Batxillerat– tanca aquest capítol,
amb l’advertència que «serà in-
evitable que els alumnes es perdin
classes».

D’altra banda, l’institut d’Ar-
búcies denuncia que les retallades
del Departament en les assigna-
cions als centres –que el curs vi-
nent es preveuen d’un  més–
conduiran cap al copagament
educatiu, tot i ser un dret gratuït
contemplat a la Constitució. És
més, el claustre del Montsoriu
avança que, per poder pagar des-
peses, «el centre haurà de cobrar
a les famílies una quota d’entre 
i  euros anuals». A més, els do-
cents lamenten que es congelarà
el programa de digitalització de les
aules i s’haurà de «reduir més en-
llà del que és raonable» despeses
corrents com la neteja o la cale-
facció.

Taxes que discriminen
La carta acaba referint-se a les les
retallades generals de les conse-
lleries d’Ensenyament i d’Univer-
sitats, criticant que provocaran el
manteniment de barracons «du-
rant molt de temps», l’enduriment
dels requisits per aconseguir be-
ques o l’augment de les taxes uni-
versitàries i el seu cobrament als ci-
cles formatius de grau superior. Per
al professorat del Montsoriu,
aquestes dues últimes mesures
suposen «una discriminació per
raons socioeconòmiques» a l’ho-
ra d’accedir als estudis superiors.
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L’institut d’Arbúcies acusa Ensenyament
de demanar-los «actuar immoralment»
El claustre afegeix una carta a les notes finals dels alumnes advertint els pares de les conseqüències de les retallades
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El Departament d’Ensenyament

ha oficialitzat la retallada dels sous

dels treballadors dels centres pri-

vats concertats que cobra a través

del pagament delegat. Segons una

resolució signada pel Secretari del

Govern, Germà Gordó, que dijous es

va publicar al Diari Oficial de la Ge-

neralitat de Catalunya, el Govern ha

acordat reduir un 5% les retribu-

cions d’aquest personal correspo-

nents a aquest 2012.

Aquesta rebaixa del sou s’aplica-

rà de dues maneres diferenciades.

La primera meitat de l’any, la deduc-

ció del 5% s’ha fet de les retribu-

cions dels treballadors de la concer-

tada; mentre que el segon semestre

de 2012 la reducció s’aplicarà als

complements addicionals de plus

d’analogia, estadis i càrrecs direc-

tius o de coordinació del mes de

desembre.

El Departament d’Ensenyament

també estableix que la deducció

 cor responent a l’últim mes de l’any

s’incrementarà o es reduirà segons

convingui per assegurar que, al final

de l’any, s’haurà aplicat una reducció

del 5% de totes les retribucions de

2012.

L’acord de govern publicat al

DOGC especifica que aquesta rebai-

xa s’emmarca en el paquet de mesu-

res excepcionals de reducció de les

despeses de personal per al pressu-

post de 2012. La Generalitat justifi-

ca la decisió, com en el conjunt d’ac-

cions, en la persistència de la crisi fi-

nacera que es va iniciar el 2008 i el

seu impacte en les arques públi-

ques. També recorda que les prime-

res mesures de contenció de la des-

pesa pública es van aprovar el maig

de 2010, i des de llavors no s’han

aturat.DdG GIRONA
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MÉS MESURES

El Govern oficialitza
la retallada de sou a
la privada concertada

Cinquanta-cinc persones van
sol·licitar un dels  pisos de pro-
tecció o@cial a Banyoles que es van
sortejar ahir. Els aspirants que es
van quedar sense un dels habitat-
ges de lloguer de Cal General for-
maran part d’una llista d’espera,
que serà vigent durant tres anys. 
El sorteig es va celebrar ahir, a

dos quarts d' del matí, a la sala
d'actes de l'Ajuntament de Ba-
nyoles. Concretament, es tractava
de  habitatges d’un dormitori i
d’un altre de  dormitoris. 
Aquestes vivendes no es van

ocupar en el seu moment i, ara,
s’havien inscrit al sorteig un total
de  interessats, dels quals 
eren empadronats a Banyoles i
tenien prioritat respecte la resta. El
preu del lloguer mensual oscil·lava

entre  euros i  euros. A l’ac-
te hi va assistir l’alcalde de Ba-
nyoles, Miquel Noguer, qui va ex-
plicar que «apostem per l’habitat-
ge assequible a la ciutat i hi ha de-
manda entre els banyolins i ba-
nyolines».
Properament se sortejaran 

pisos protegits més, i també de llo-

guer, que tampoc es van ocupar
d’una altra promoció situada al
carrer Orfes de la capital del Pla de
l’Estany. Aquest  pisos, a més
dels  habitatges de Cal General i
de les  vivendes de «la Caixa» al
carrer Llibertat, sumen un total 
pisos d’habitatge assequible en
poc temps a Banyoles. 
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Cinquanta-cinc persones han aspirat a 
vuit pisos de lloguer protegit a Banyoles
L’Ajuntament va sortejar

els habitatges de Cal
General amb lloguers que
van de 129 a 173 euros
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L’alcalde de Banyoles, Miquel Noguer, durant el sorteig. 

JOAN COMALAT

L’Ajuntament de Banyoles i Cer-
cle de Catòlics de Banyoles i co-
marca han @rmat els dos convenis
que tanquen un conAicte històric
després de  anys, regulant l’ús de
l’Auditori de l’Ateneu per part de
l’entitat i el pagament d’una in-
demnització de gairebé .
euros per part del consistori.
L’alcalde de Banyoles, Miquel

Noguer, i el president de l’entitat
Cercle de Catòlics de Banyoles i co-
marca, Jordi Angelats, van signar
ahir els dos convenis per a la re-
gulació de l’ús de l’Auditori de l’A-
teneu, també a Banyoles, i de
compensació econòmica en con-
cepte d’indemnització substitu-
tòria per una sala de l’Ateneu a la
qual l’entitat tenia dret. D’aquesta
manera, el municipi ha tancat un
conAicte històric que durava a
Banyoles des de feia  anys. 
Tal i com es va anunciar al ple

municipal celebrat el  de maig,
Cercle de Catòlics podrà usar gra-

tuïtament un màxim de  dies a
l’any l’Auditori de l’Ateneu i rebrà
una compensació econòmica a
favor del Cercle de Catòlics de
. euros, en concepte d’in-
demnització substitutòria d’allò
pactat a la clàusula quarta de l’es-
criptura pública de compravenda
de data  de març del .

L’origen del conflicte
La compensació econòmica de
l’Ajuntament s’abonarà en cinc
anualitats, completant-se el .
El conAicte va sorgir el , quan
es va ensorrar l’edi@ci del teatre
dels Catòlics. Vuit anys més tard,
el , l’Ajuntament va comprar
aquest bloc per construir-hi un al-
tre equipament cultural, que es va
materialitzar en l’Ateneu. El con-
sistori, però, no va complir amb
una clàusula del contracte de com-
pravenda, sogons el qual hauria
d’haver cedit un espai del nou
edi@ci al Cercle de Catòlics de Ba-
nyoles i comarca. 
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Banyoles pagarà 149.576 €
al Cercle de Catòlics per 
no haver-los cedit un espai

ALTRES QUEIXES

Degoteig de crítiques públiques

arreu dels centres gironins

La de l’institut d’Arbúcies s’a-

fegeix a un seguit de queixes

de professors pel llarg paquet de re-

tallades en educació. Per exemple, el

claustre de l’institut Abat Oliba de Ri-

poll ha fet un blog per denunciar la

situació; el de l’escola Jaume Vicens

de Roses ha demanat al director ter-

ritorial d’Ensenyament que actuï en

conseqüència amb les seves críti-

ques a l’anterior govern; i els docents

dels instituts d’Olot, entre d’altres,

també han censurat l’administració. 

LA CLAU Els professors denuncien que
els demanen «que acceptem
fer pitjor la nostra feina amb
l’excusa que són temps difícils»

CUJEDA
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L’empresa Coffee Center,
d’Aiguaviva ha augmentat
un 5,6% les vendes respec-
te de l’any passat, gràcies a
la bona acollida de les infu-
sions i els tes que fabrica i
comercialitza sota el nom
d’Alma. Un dels productes
que més sortida han tingut
i que ha donat reconeixe-
ment a la marca és la infu-
sió de ratafia, que va sortir
al mercat el 2010, i el con-
centrat d’aquesta mateixa
beguda que es va comen-
çar a comercialitzar l’any
passat i que es pot utilitzar
com a beguda freda o per
condimentar aliments.

En vista de la bona colli-
da de la ratafia, els respon-
sables de l’empresa han
decidit fer un pas mes i
han tret al mercat una in-
fusió de patxaran que han
trigat nou mesos a desen-
volupar-la i que “ha entrat
molt bé al País Basc”. El di-
rector gerent del grup, Da-
vid Montero, va comentar
que l’empresa disposa
d’un distribuïdor a Sant
Sebastià i “què els primers
dies no es podia creure l’ac-
ceptació que té el produc-
te”. L’empresa també ha
tret al mercat una infusió
d’estèvia, “un edulcorant
natural procedent d’agri-
cultura ecològica que es
pot utilitzar com a infusió
o per endolcir begudes”.

L’empresa no s’atura
aquí, perquè ja estan tre-
ballant en noves infusions.

“La idea és identificar les
necessitats que té el con-
sumidor relacionades amb
la seva cultura i amb la se-
va terra”, va comentar. Al-
ma es ven a tot l’Estat, i tot
i que tenen “moltes de-
mandes d’exportació” i “al-
ternatives internacionals
importants”, encara no
han obert mercat a l’exte-

rior. “Ho farem, però pas a
pas. No volem deixar de
donar resposta a Cata-
lunya o el País Basc per
atendre Hongria”, va co-
mentar.

Coffee Center té una
cinquantena de treballa-
dors i va tancar el 2011
amb una facturació d’uns
6 milions d’euros. ■

Imma Bosch
GIRONA

a L’empresa gironina Coffee Center augmenta un 5,6% les vendes gràcies al segment de les
infusions i els tes a L’empresa té una cinquantena de treballadors i ven a tot l’Estat espanyol

Les infusions de ratafia i
patxaran fan créixer Alma

Tres expositors amb productes amb infusions i tes que es comercialitzen sota el nom d’Alma

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La xifra

75
per cent de les vendes que
fa l’empresa són a través dels
productes que comercialitzen
sota la marca Alma.

“Hem fet una
campanya amb
‘bloguers’ i s’han creat
moltes receptes amb
la infusió de ratafia”

Josep Montero
DIRECTOR GENERAL DEL GRUP

Alma té en aquests moments
una quarantena de referèn-
cies, que Coffee Center dis-
tribueix al món de l’hostaleria
–amb formats individuals– i
a botigues especialitzades
–en paquets de 15 unitats–,
tots en format piramidal de
seda “cent per cent biode-
gradable que permeten que
amb les fulles que hi ha al seu
interior es faci la infusió cor-
rectament”. De totes aques-
tes referències d’Alma, vuit
són d’agricultura ecològica.
Hi ha infusions –camamilla,
til·la, hibisc, menta i madui-
xes amb nata, entre d’al-
tres–, però també tisanes i

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

tes de tots els gustos, des
dels clàssics fins als aroma-
titzats, passant pels verds,
blancs i vermells.

Coffee Center comercia-
litza productes propis. Va
néixer el 1985 com a empre-
sa de distribució. Ara fa una
quinzena d’anys, els respon-
sables de l’empresa van deci-
dir crear el seu propi cafè,
l’Ital Caffè: “I des de fa cinc
anys pràcticament no venem
cap producte que no sigui
nostre.” El 2009, l’empresa
va iniciar la venda dels seus
productes a través d’internet
i va incorporar un servei de
lliurament a domicili.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Cent per cent biodegradable”

L’associació de càmpings
de Girona ha participat,
entre els mesos de gener i
maig, a catorze fires “més
importants del sector d’ar-
reu d’Europa” per tal de di-
fondre “l’alt nivell de les
instal·lacions”. A les fires
hi ha anat amb estand pro-

pi o bé per mitjà del Patro-
nat de Turisme i ha distri-
buït més de 10.000 catà-
legs i ha atès personal-
ment consultes de prop de
2.000 campistes.

Els turistes de càm-
pings són molt variats i
amb perfils molt diferents
segons les nacionalitats: el
turista holandès es carac-
teritza per les seves prefe-

rències exclusives i el dels
Països Baixos es decanta
pel càmping amb glamur
amb caravana o tenda sin-
gular (un tipi indi amb ja-
cuzzi), una tendència que
es coneix com a glamping.

Més sobris són els bel-
gues, que centren el seu
interès en l’economia i
cerquen les millores ofer-
tes i promocions. Els ale-

manys, com també els bel-
gues, prefereixen el càm-
ping amb caravana i auto-
caravana, ara bé, en el seu
cas senten gran debilitat
per les instal·lacions d’ar-
ran de mar. La millor qua-
litat al millor preu és per
als turistes germànics.

Un cas a part és el cam-
pista britànic, que és el
que més utilitza l’autoca-

ravana. Sol arribar a l’Es-
tat amb vaixell fins a San-
tander o el nord de França
i aprofita el cost del viatge
voltant per tot el territori.

El client francès té tam-
bé les seves particulari-
tats. Acostuma a exigir
per damunt de la mitjana,
és a dir, busca molta aten-
ció “sense voler pagar gai-
re”. Tot el contrari del tu-
rista danès, que en té prou
amb la bonança del clima.
Els turistes italians tenen
preferència per allotjar-se
en bungalous per la como-
ditat que suposa, un perfil
molt similar al turista es-
panyol. ■

Els càmpings gironins han fet
promoció aquest any en 14 fires
Imma Bosch
GIRONA

COMERÇ

Gotanegra,
nomenat
president d’ACOR

L’Associació de comerciants
de Palamós, Fecotur, durant
la campanya de Nadal va re-
partir butlletes rasca-rasca,
premiades amb 500 euros
mensuals, per gastar a les bo-
tigues associades Fecotur. El
guanyador d’aquest mes va
ser Jordi Peinado, que va fer
les seves compres a Massa-
gué Nens, Pastisseria Collbo-
ni, Joguines Somnis, Interes-
port-sports 77, Cal Boter i
Carnisseries Arnall. ■ I.B.

Fecotur de
Palamós
reparteix premis

COMERÇ

Media Markt, empresa líder
en la distribució d’electrònica
de consum, entreteniment i
electrodomèstics a l’Estat i a
Europa, ha llançat una pro-
moció especial de tres per
dos en tota la música, pel·lícu-
les i sèries de televisió.
Aquesta és la primera vegada
que l’empresa posa en marxa
una iniciativa d’aquest tipus
que s’acaba dimecres en els
59 establiments que té a l’Es-
tat espanyol. ■ I.B.

Media Markt fa
promocions en
música

COMERÇ

Els consells comarcals de l’Alt
i el Baix Empordà van presen-
tar el 15 de juny passat el plà-
nol conjunt de promoció tu-
rística que s’emmarca en les
accions que han endegat les
dues institucions en aquest
camp. A la presentació de
l’acte hi van ser presents el vi-
cepresident del Consell de
l’Alt Empordà, Joaquim Felip,
el conseller comarcal del Baix
Empordà, Joan Trias, a més
de tècnics dels dos consells
comarcals. ■ I.B.

Plànol per
promocionar
l’Empordà

TURISME

Els socis de l’Associació de
Comerciants de Roses
(ACOR) van votar ahir a favor
d’acceptar que Miquel Gota-
negra sigui el nou president
de l’associació. La junta elec-
toral d’ACOR, formada per
Josep Ortensi, Pere Turró i
Xavi Abad va supervisar ahir
les votacions que es van dur a
terme a la seu social de l’as-
sociació de les 9 a les 11 del
matí. Es van emetre 41 vots,
dels quals només un va ser
negatiu. ■ I.B.

CUJEDA
Resaltado



ere Bonada i Casas (Queralbs, 1928) és fill i
nét de pastors transhumants. Durant un quart
de segle, cada any, abans que l’hivern els

encalcés, endegava un periple viatger i ancestral
amb les seves ovelles des de l’interior a la costa
gironina, tal com s’ha fet al país generació rere ge-
neració, amb unes arrels històriques que es per-
den a l’època medieval. Un ofici perdut que re-
memora amb el seu llibre Records d’un pastor
transhumant. De Queralbs a Cadaqués, en què
explica un món que avui ens sembla ben llunyà,
i que era el dels nostres avis: els dels pastors viat-
gers que recorrien el país. El llibre ha estat prolo-
gat per l’expresident de la Generalitat Jordi Pujol.

Com va començar a fer de pastor? El meu pare
i el meu avi ja eren pastors transhumants. Feien
el camí de Núria. Vaig estar vint-i-cinc anys fent
de pastor, i he tingut altres feines. Vaig haver de
marxar del poble. Com a pastor, he pasturat molts
camps que avui s’han perdut o són boscos. Vaig
escriure el llibre per a mi. No esperava cap pu-
blicació, però uns amics em van animar. Em van
corregir les faltes i el llibre s’ha pogut publicar.
Voldria agrair al senyor Pere Vehí de Cadaqués
pels seus esforços i les seves gestions.

El llibre parla de Cadaqués. A Portlligat nosal-
tres teníem el que anomenàvem el Corral de la
Gala, on tancàvem els ramats, i que era propietat
de la meva família. El meu pare se’n va cuidar de
vendre’l al pintor. Com a anècdota, diré que el
meu pare va anar amb el cotxe de Dalí, el famós
Cadillac, al notari per firmar els papers de la ven-
da. I conduïa la Gala.

Hi havia molta gent que fes el mateix que vos-
tè, dur els ramats del Ripollès a la costa?Quan
vaig començar a fer de pastor, hi havia milers de
caps de bestiar i centenars de pastors pel Pirineu.
Avui gairebé no en queden. Pasturàvem a mun-
tanya, i a l’hivern, baixàvem a l’Alt i Baix Empor-
dà, al Gironès... Alguns fins i tot al Penedès o al
Llobregat. En aquells temps els fills feien la pro-
fessió dels pares, no podien escollir. Amb el llibre
volia fer un record, deixar testimoni de la feina
dels meus avantpassats i la meva pròpia.

Què era el més dur de la seva feina? Viure lluny
de la família. Era una feina més que dura, escla-
va. Pensa que marxaves i durant mesos enviaves
una carta a la família. Als pobles era habitual que
els pares gairebé no coneguessin els seus fills du-
rant un temps. Les comunicacions eren difícils. El
meu pare encara recordava com d’Olot a Ripoll
havia anat amb carro de cavalls. El tren només
arribava a Ripoll, i el telèfon només es feia servir
per a una autèntica urgència.

I el que li agradava més? He treballat a molts de
llocs. Treballant a Castelló, el cap de l’Obra Agrí-
cola de «la Caixa» em va dir si m’interessaria una
explotació agrícola que provaven tècniques pio-
neres, i vaig anar a viure entre Terrassa i Saba dell.
Tot i que he anat venint els estius a Cadaqués. Què
m’ha agradat més? Era una feina que et donava lli-
bertat. Si el ramat el pasturaves al migdia, podies
anar a mercat a Figueres des de Castelló, i el pas-
turaves a les tres de la tarda. Ningú no et deia res.

Tenia algun raconet del territori que li agra-
dés especialment? Un marge d’un riu, una
muntanya concreta...? Potser quan baixava fins
a Cadaqués, a la vora del mar, a Portlligat. Però
recordo els pobles de Castelló, el mas de Can Llo-
bet, Roses, a Montjoi, que era a tocar El Bulli i on
vivien una familia de pescadors. Parlo dels anys
1947 i 1948 i només se sentien els sorolls de les
gavines. Hi havia una pau absoluta. I el Cadaqués
de Dalí. Recordo com rebia la primavera, amb qui-
na il·lusió! Durant molts anys vaig estar a Núria.
Recordo quan m’apropava a l’Empordà, era una
travessa de vuit a deu dies, i havies de dur a l’es-
quena els xais que naixien pel camí.

Perquè poguessin seguir el ramat, oi? És clar,
perquè al principi són massa dèbils per seguir el

camí. No els podies pas deixar. I cap al final hi ha-
via molts cotxes.

Té alguna anècdota amb la Guàrdia Civil d’a-
quella època? Ui, la Guàrdia Civil era complica-
da! (riu) Avui per fer el camí necessitaries un per-
mís de Sanitat. En aquella època també, del vete-
rinari i de l’Ajuntament, però a més a més, si no
tenies el permís de la Guàrdia Civil, no valien per
res. Una vegada vaig anar de Montjoi a Cadaqués,
una hora, per anar al quarter de la Guàrdia civil i
el brigada em va dir que no em feia el permís. Que
tornés l’endemà. I vaig haver-hi de tornar. O un
altre dia, tenia un permís que començava l’ende-
mà, i el sergent del quarter em va fer anar a les 6
del matí, per confirmar-me’l. Ara, ell també esta-
va allà, esperant-me, a les 6 del matí.

Com era Cadaqués? Ha canviat molt. No hi ha-
via gaire turisme. Hi havia alguna casa d’estiue-
jants importants, com la torre dels Andreu o Se-
nillosa. Ara ha canviat molt, tot i que és dels po-
bles de la Costa Brava que millor ha conservat el
seu caràcter. No per casualitat hi havia en Dalí,
que no va deixar fer res. A Portlligat hi havia un
hotel i poca cosa més. En canvi, quan recordo Ro-
ses, veig un poblet de pescadors i el turisme el va
canviar del tot. Quan va començar el turisme, jo
passava pel Pení, on van fer la base militar nord-
americana. Un dia, passant per allà, vaig veure uns
homes que prenien mides. Era el febrer del 1956.
I vaig pensar: què fan aquests aquí?

Sap d’algú que continuï la tasca transhumant,

o vostè va ser dels darrers pastors a practicar-
la? No en queden. A Queralbs, per exemple, hi
havia entre 10.000 i 12.000 ovelles. I de 70 a 80
pastors transhumants. Avui no hi ha ni una ove-
lla. És cert que a les muntanyes hi trobes eugues
o vaques, animals que són més còmodes de con-
trolar. És una feina que s’ha perdut, com tantes
d’altres del camp i la terra. Alguns pastors es van
instal·lar a l’Empordà, al Vallès... I els seus fills se-
gueixen les explotacions.

I per què acabava a l’hivern a Cadaqués, en
aquest poble costaner en concret? A Cadaqués
un germà del meu pare tancava el ramat en un
lloc una mica alt. Era el 1947, i va haver-hi una ne-
vada molt forta i va comprar un corral. Després
ell va morir i el corral va passar a mans del meu
pare. El va comprar per vés a saber quin preu i
se’l va vendre també per una quantitat que no s’as-
sembla a les que hem tingut fa poc.

Potser els preus d’ara eren desmesurats. Jo ho
he dit sempre, que aquests preus no conduïen en-
lloc.

Què li sembla que la ruta que feia vostè per
feina avui la faci la gent per turisme, o com
una aventura? No li resulta curiós? Aquells ca-
mins tenen paisatges que val la pena conèixer.

Avançats els anys, li resultava més difícil tro-
bar dreceres per als animals? Ho dic per si els
propietaris ja tancaven els camins, o les ur-
banitzacions li impedien passar amb el ra-
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Els pastors

TEXT: MOISÈS DE PABLO

Bonada P a s t o r t r a n s h u m a n t d u r a n t 2 5 a n y s
Quan arribava l’hivern, Pere Bonada i Casas caminava durant deu dies ben bons, guiant un ramat de
centenars d’ovelles, per anar des de Queralbs, al Ripollès, fins a les retallades costes de Cadaqués.
Bonada, un dels darrers pastors transhumants que cercaven les pastures de costa a l’hivern, i la pro-
tecció del Pirineu a l’estiu, rememora en un llibre aquella activitat ja perduda.
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ls mercats co-
berts –que solen
ser municipals– te-

nen una gran importàn-
cia per al manteniment
de la gastronomia: és on
podem trobar la millor
quantitat, varietat i preus
de primeres matèries
fresques, amb un am-
bient de sociabilitat. A
més, n’hi ha alguns que
fan altres activitats: edi-
ten llibres, revistes, man-
tenen aules de gastrono-
mia, etc. Majoritàriament
són edifics d’interès his-
tòric i artístic.
El Mercat Municipal

d’Abastaments –que és el
llarg nom oficial del mer-
cat conegut popularment
a Girona com «del Lleó»
(pel monument que hi
ha a la plaça)– és el cen-
tre de distribució de pro-
ductes frescos de la ciu-
tat: carn, peix, bacallà,
fruites i verdures, que-
viures diversos, embotits,
plats preparats… El mer-
cat, que es troba situat a
la plaça Francesc Calvet
i Rubalcaba, popular-
ment coneguda com la
plaça del Lleó, destaca
per l’excel·lent qualitat
dels seus productes i el tracte personal i quo-
tidià al client: però això, de fet, és com a tots
els mercats de Catalunya i de Girona. És un edi-
fic antic, però remodelat –no sense polèmica–.
Té una superfície de planta de 1.712 metres

quadrats distribuïts, quasi a parts iguals, entre
parades i passadissos i compta amb un lineal
de venda de quasi mig quilòmetre. Hi ha 60
punts de venda: 11 carnisseries-cansaladeries-
xarcuteries, 10 de fruites i verdures, 9 de peix
i marisc, 7 d’aviram i cacera, 5 de plats cuinats,
3 de pesca salada i 15 d’altres activitats.

QUILÒMETRE ZERO 
A l’exterior, encerclant l’edifici, hi ha diversitat
de parades amb productes de pagès i venedors
d’articles no alimentaris. Els pagesos venen el
que ara en diem «productes de proximitat» o
productes quilòmetre zero, és a dir, la seva prò-
pia producció o el que arrepleguen –espàrrecs
de bosc, bolets, etc.–.
Mercats coberts similars, a la regió de Giro-

na, n’hi ha a Salt –molt actiu pel que fa a acti-
vitats–, Palafrugell, Sant Feliu de Guíxols, Pa-
lamós, Portbou, Lloret, Roses, etc... –amb un
bon assortiment de peix, està clar–. També és
important el d’Olot. El de Roses ha estat bene-
ficiat amb una promoció amb Ferran Adrià, i
altres mercats s’estan espavilant per fer activi-
tats diverses. 
A Sant Feliu de Guíxols el fet que, sobretot

el peix, s’hagués de mercadejar a l’aire lliure –al
passeig i a Rambla Vidal–, va fer que ja en la
segona meitat del segle XIX i els primers anys
del segle XX, es parlés molt de la necessitat de
construir una plaça mercat coberta on instal·lar-
hi de manera i definitiva els llocs de venda de
carn i peix. Però no va ser fins a l’any 1927 que
l’Ajuntament  li encarregà a l’arquitecte muni-
cipal Joan Bordàs i Salellas el projecte. Al no-
vembre de 1930 s’acabaren completament les
obres i se’n va fer la recepció provisional. 
Es tracta d’un edifici de planta baixa, amb so-

terrani, de persianes i vidres opacs a totes les

obertures. L’estructura general de la coberta és
metàl·lica, amb pilans de ferro laminat en for-
ma de creu: de fet aquesta és la característica
arquitectònica de la major part de mercats co-
berts. S’ha catalogat com a bé d’interès local a
conservar i protegir per part de l’Ajuntament i,
com a tal, està inclòs en el «catàleg del patri-
moni arquitectònic i elements d’interès històric
i artístic de Sant Feliu de Guíxols».
El maig de 1984 es va inaugurar Mercagiro-

na, mercat majorista de fruites i verdures, al pla
d’abastaments de la ciutat. Enguany es com-
pleixen 28 anys de la seva construcció. A finals
del segle XIX els primers assentadors majoris-
tes es van instal·lar a la ciutat de Girona a la
plaça de la Independència. Posteriorment els
majoristes estaven instal·lats als vorals de la pla-
ça del Lleó. Davant del creixement i activitat a
la zona, l’any 1984, a iniciativa de l’Ajuntament
i amb el suport dels majoristes, es va construir
Mercagirona, que cada anys creix pel que fa al
volum de les seves activitats.

Mercats coberts
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s corrent, als Països Catalans, menjar
diferents verdures bullides en aigua i
sal, que generalment s’acompanyen

amb algunes patates i s’amaneixen amb oli.
Poden semblar plats avorrits o massa poc
elaborats, però en realitat, si es fan amb pro-
ductes frescos de qualitat –com els que es
troben als mercats municipals–, són un regal
tant per al paladar com per a la salut.

Elaboració
Talleu les patates, ja pelades, a daus regu-

lars, com per estofat, i poseu-les al foc a bu-
llir en aigua freda abundant i una mica de sal.
– Quan arrenqui el bull, afegiu-hi les mon-
getes verdes, amb les puntes tallades, i els
carbassons, també tallats a trossos o a ro-

delles gruixudes.
– Un cop tot bullit, al cap d’uns 20 minuts, ho
escorreu i ho amaniu amb oli d’oliva extra-
verge. 

Notes
Aquesta verdura també és molt bona servi-
da amb allioli.
– Els carbassons es poden pelar parcial-
ment, a fi que no amarguegin. La verdura pot
ser també de patata, mongetes, ceba, pas-
tanaga, etc...

Mongetes tendres, patates
i carbassons bullits

Tenen una gran importància per al manteniment de la gastronomia: és on podem trobar la millor
quantitat, varietat i preus de primeres matèries fresques, amb un ambient de sociabilitat

Ingredients

Un carbassó.
300 grams de

mongetes tendres
(fines o perones).

400 grams de
patates.
Aigua. 
Sal.
Oli d’oliva.
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El centre cultural islàmic de Fi-
gueres està recollint fons per pa-
gar la reforma que volen fer a la
mesquita que tenen al carrer Ta-
pis de la ciutat. L’actuació, que
busca elevar el sostre del local, té
com a objectiu millorar la venti-
lació quan s’hi acumulen nom-
brosos musulmans a fer les pre-
gàries, especialment, durant el
Ramadà. Tenen guardioles ins-
tal·lades en comerços islàmics  i
fa gairebé dos anys que recullen
diners. De moment, però, no-
més han aconseguit reunir .
dels prop de . en què està
valorada l’obra. Ara, volen orga-
nitzar grups que vagin a d’altres
punts de la demarcació però
també a Perpinyà per augmentar
la xifra. Mentrestant, esperen
poder començar a fer alguns dels
treballs amb els diners que ja
han recollit. 
La del carrer Tapis és un dels

cinc locals que exerceixen de
mesquita a la ciutat i compta
amb una superfície d’uns 
metres quadrats distribuïts en
tres plantes. El membre de la di-
recció i antic president de l’ens,
Dris El Habib, explica que els
divendres i festius s’hi reuneixen
al voltant d’unes  persones,
tot i que els dies normals no su-
peren la vuintantena. Això can-
via, però, durant l’època del Ra-
madà on s’hi poden arribar a
concentrar unes  persones.
«Llavors fa molta calor i no s’hi
pot estar bé», insisteix. Per això,
van plantejar fa dos anys fer una
reforma que permetés pujar el
sostre i deixar més espai per a la
ventilació. 

Cost molt elevat
El cost, però, és molt elevat i no
tenien fons. «Primer vam inten-
tar que les persones que hi anà-
vem paguéssin una part cadas-
cuna però vam calcular que po-
dria costar uns  euros per

persona i això és massa. Ningú
podia assumir-ho», diu Driss. Va
ser llavors quan van iniciar la
campanya instal·lant guardioles
als establiments –en total, en te-
nen repartides una desena–on hi
van a comprar musulmans. Re-
cullen els diners de forma regu-
lar i, :ns al moment, han acon-
seguit reunir . euros. «Cada
mes poden treure uns  euros»,
a:rma.

Ajut a altres mesquites
Amb això, però, no en tenen
prou i la intenció és que es pu-
guin desplaçar a d’altres mes-
quites com Roses, Salt o Girona
per a demanar ajuda. També es
plantegen, :ns i tot, anar a Per-
pinyà. «Buscar fons a través de
gent que coneixem. Moure’ns
per aconseguir el :nançament»,
explica el membre de la comu-
nitat.
Paral·lement, volen demanar

al consistori que els doni algun ti-
pus d’ajuda o bé que els rebaixi el
cost de la llicència d’obres. «Això
no és un local on es fa negoci sinó
un centre de culte religiós», afe-
geix Elhabib. De fet, en aquests
moments, diu que estan esperant
per permís d’obra per poder co-
mençar-hi a fer alguna cosa.

La reforma d’aquest equipa-
ment es durà a terme a l’espera
que es pugui tirar endavant el
projecte que l’entitat té projectat
al futur Parc de les Confessions,
de moment aturat. El darrer trà-
mit que va dur a terme el con-
sistori va ser a principis d’estiu
l’any passat. Aleshores, va activar

tots els passos per poder endegar
la urbanització de l’espai però ja
va anunciar que de moment no
s’executaria res per les di:cultats
:nanceres. De moment, segueix
sense haver-hi cap data prevista.
No són els únics que ho pre-
veien i, de fet, qui més avançat ho
tenia eren els ortodoxos, que

van iniciar la construcció d’un
temple a Romania i el van haver
d’aturar pel retard. 
L’espai ha de fer-se en una

gran zona verda de . metres
quadrats entre la ronda Sud i el
cementiri. Les parcel·les havien
de cedir-se a les comunitats reli-
gioses que ho demanessin.

FIGUERES | GEMMA TUBERT

El centre islàmic de Figueres
fa una recollida de fons
per reformar una mesquita
Els seus membres han instal·lat guardioles a comerços on van

musulmans i tenen previst buscar diners d’altres punts com Roses o Salt

�

Una imatge interior del recinte on es reuneixen els musulmans. 
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El membre de l’entitat, Driss El Habib, davant del centre al carrer Tapis.  

CONXI MOLONS

La intervenció està valorada
en 285.000 euros i,
de moment, n’han 
recaptat només 50.000

La seva intenció és poder
començar a remodelar l’espai
amb els fons que tenen i
continuar amb la recollida

Precisament els problemes d’es-

pai són el principal motiu que va

dur a què fa dos anys es cedissin

dos espais públics per a l’oració del

Ramadà. Una sala del castell de

Sant Ferran i una de les antigues

naus de l’empresa Royal Urbis –que

van passar a mans municipals– es

van convertir en el punt de trobada

on prop d’un miler de musulmans

residents a la ciutat van dur a ter-

me els actes d’aquesta celebració

religiosa. El PP va criticar l’actuació

però l’equip de govern va defensar,

aleshores, que es produïen impor-

tants concentracions de ciutadans

de religió musulmana als principals

oratoris de la ciutat –el del carrer Ta-

pis i el del barri del Culubret– i que

això provocava queixes dels veïns

de la zona. Fins i tot, però, van de-

tectar problemes de circulació i, per

aquest motiu, van decidir buscar

una alternativa. La cessió d’aquests

espais, però, ja no es va mantenir

l’any passat. 

�Polèmica al 2010 perla cessió del castell

EL RAMADÀ

ELEVAR EL SOSTRE

Quan s’hi concentra molta gent

no hi ha prou ventilació

El membre de la comunitat as-

seguran que l’actuació busca

elevar el sostre fins als tres metres

per aconseguir una millor ventilació

quan s’hi concentra molta gent. «Pel

Ramadà hi fa massa calor», afegeix. 

LA CLAU
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Vine a celebrar:
-Sopars de colla -Batejos
-Aniversaris -Petits casaments

Per a més informació

872 08 07 00
o consulteu la web: www.duplexrestaurant.es

Rda. Ferran Puig, 39 baixos · Girona

MENÚ DE GRUP DE DIMARTS A DIVENDRES

Menú diari al migdia a 9,50€ 
( IVA I BEGUDA INCLOSA)

Amb 4 primers i 4 segons
plats i postres

Cada día en el menú,
un plat especial

Pica-pica de:
Amanida a l’hort

Embotits amb pa de coca amb tomaquet
Croquetes

Calamars andalusa
Xipirons saltejats

Segon a escollir
Entrecot a la brasa o amb salsa roquefort

Orada a la brasa o al forn

Postres, beguda i cafés
Preu men�: 20€ (IVA 7% incl�s)

Si celebres el teu aniversari, nosaltres et posem
el pastís de franc!!!
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La Generalitat ja té gairebé en-
llestit el projecte constructiu del
desdoblament de la C- al seu
pas per Vilatenim. Així ho han ex-
plicat des de l’Ajuntament de Fi-
gueres, amb qui el Govern català
tindrà una reunió per acabar de
per?lar els aspectes que queden
pendents el mes vinent. La previ-
sió és que l’últim trimestre d’aquest
any s’aprovi el document i de ca-
res a l’any vinent tirar endavant la
licitació de l’obra. Es tracta del
darrer tram pendent d’aquesta
carretera que condueix a Roses i
que durant els mesos d’estiu es
converteix en un embut per a la cir-
culació. Fa més de  anys que està
en stand by. 

Segons sembla, el mes de febrer
passat la Generalitat va dir que veia
bé les propostes del consistori
que passaven per, entre d’altres co-
ses, aconseguir que la reforma
tingui el màxim d’aspecte urbà
possible. Tot i això, però, hauran
d’acabar de concretar-se en la tro-
bada que es farà properament i
que ha de servir per tancar de?-
nitivament el projecte i poder en-
degar els tràmits «quan hi hagi
pressupost». També s’espera que
sigui llavors quan s’estableixi algun
tipus de calendari per a dur a ter-
me l’actuació. 

Un cop s’aprovi –els darrers
mesos d’aquest any–, el document
no passarà el tràmit d’informació
pública però, segons han explicat
des del consistori, hi haurà una re-

unió amb els veïns de la zona per
explicar-los com es farà. I és que,
si es manté tal i com estava previst,
el desdoblament preveu ender-
rocs. Uns set habitatges i uns vuit
locals comercials amb els quals fa
temps ja es van abordar les com-
pensacions. De fet, una de les pe-
ticions de l’alcalde, Santi Vila (CiU),
és que les expropiacions i indem-
nitzacions es facin de forma pa-
ral·lela. 

Disset anys d’espera
L’actuació, que és l’última que
queda en aquesta carretera que
rep centenars de vehicles, es va re-
activar a ?nals de . Va ser lla-
vors quan es van anunciar les
afectacions als immobles. Des-

prés de disset anys d’esperes i in-
certeses, els veïns tenien una apro-
ximació de com volia afrontar-ho
el Govern català. 

El mes de juny passat, l’empre-
sa pública GISA va obrir concurs
per a la licitació del contracte per
a redactar el projecte constructiu.
Aleshores el consistori va fer arri-
bar les seves propostes per dema-
nar un gran giratori de comuni-
cacions a l’accés actual al cinturó

de ronda, que la variant passés per
sobre amb un viaducte i que les vo-
reres tinguéssin un màxim de cins
metres i cinc passos per a via-
nants entre la rotonda del cinturó
?ns a l’estadi de Vilatenim. 

Una altra de les demandes de Fi-
gueres era un tercer giratori a l’al-
çada del carrer Nou del barri i el
camçi antic de Vilabertran al Far.
Sembla que gran part d’aquestes
haurien estat acceptades o ben vis-

tes però això, expliquen, haurà de
rea?rmar-se en la trobada del mes
vinent. 

En total, el projecte que es va fer
públic preveia una inversió de 
milions -deu dels quals seria per a
les expropiacions- amb la cons-
trucció de dos carrils més en un
tram d’uns  metres, un vial
que enllacés la zona comercial
amb el polígon del Firal o un accés
nou al cinturó de ronda. 

FIGUERES | GEMMA TUBERT

La Generalitat té gairebé acabat el projecte
constructiu del desdoblament de la C-260
El mes vinent farà una reunió per acabar de perfilar les demandes, entre les quals hi ha que tingui un aspecte urbà

�

La carretera, que uneix Roses i Figueres, registra un important volum de trànsit, sobretot a l’estiu. 

CONXI MOLONS

L’ÚLTIM TRIMESTRE D’ENGUANY

La previsió és que s’aprovi el

document de l’actuació

El consistori diu que la previsió

és que l’últim trimestre d’a-

quest any s’aprovi el document cons-

tructiu i que, de cares al vinent, s’im-

pulsi la licitació de l’obra. No està clar,

però, que hi hagi dotació per a fer-ho.

LA CLAU

Es tracta del darrer tram
pendent d’ampliar d’aquesta
carretera, que rep centenars
de vehicles, sobretot a l’estiu

L’associació Comerç Figueres
ha dut a terme una renovació de la
imatge dels tòtems corporatius al
carrer amb l’objectiu de millorar la
imatge i convertir-los en una eina
de promoció pels associats. Els
panells, que es troben es diferents
punts de la ciutat, també compten
amb sistemes de nova tecnologia
(els anomenats codis QR) que ofe-
reixen dades sobre els establi-
ments. 

«Es trobaven molt deteriorats »,
va explicat el president de l’ens Jor-
di Rotllan. Aquest és el principal
motiu que els ha dut a canviar els
espais, que hi ha a les entrades i
sortides de la ciutat. Això perme-
trà que, a banda de la informació
sobre els punts d’interès, s’hi pu-
guin consultar promocions i ofer-

tes mitjançant la guia digital de la
ciutat. «Esperem que això també
ajudi a seguir en la línia d’oferir una
ciutat més oberta i acollidora i, a
més, intel·ligent a través de les
noves tecnologies», va afegir Rot-
llan. En aquest sentit, va insistir
que l’actuació ha implicat una im-
portant inversió del sector. Per
aquest motiu, va dir, «fem una

crida al civisme per tal de poder-
los mantenir i que no es tornin a
deteriorar». 

La ciutat turística
L’associació es troba des de fa
temps immersa en un procés de
«modernització» i de potenciació
de les noves tecnologies. També de
suport als associats amb la creació

d’un punt on s’oferiran promo-
cions i d’altres campanyes. 

Un dels reptes més importants
que afrontarà properament, però,
és el de la declaració de ciutat tu-
rística. L’anunci o?cial es farà pro-
perament i la previsió és que els es-
tabliments del centre puguin ob-
rir els festius a partir de l’u de ju-
liol. Rotllan, que divendres va pre-
ferir no pronunciar-se al respecte,
ha assegurat recentment que la
seva proposta passa per es faci a
partir del setembre. 

La idea és que es pugui prepa-
rar una bona campanya de pro-
moció, en la qual paral·lelament ja
estaà treballant l’Ajuntament. Així
ho publicava el setmanari L’Em-
pordà fa unes setmanes, quan
també manifestava que les fran-
quícies i el sector de l’hostaleria
consideraven que els canvis havien
de fer-se ràpidament per tal de
treure’n rendiment. 

FIGUERES

G.T.

L’associació ha canviat els
tòtems corporatius al carrer
millorant la informació
i les noves tecnologies

�El Comerç renova la imatge per promoure’s 

Membres de l’associació amb un dels panells que s’han canviat. 

CONXI MOLONS

Els espais mostren dades
sobre els establiments
associats però també dels
llocs d’interès a la ciutat
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L’ALT EMPORDÀ

L’Ajuntament de Figueres inau-
gurarà la setmana vinent les obres
de reurbanització dels carrers Ca-
nigó, Muralla i la plaça de les Pa-
tates. Els treballs, emmarcats en el
Pla de Barris, es van iniciar el mes
de setembre passat que han servit
per transformar la façana nord
del centre històric de la ciutat
prioritzant els vianants. De fet,
l’actuació ha implicat canvis de
mobilitat en els accessos a alguns
trams. 

FIGUERES | G.T

Figueres acaba les
obres en diversos
trams del
centre històric

El carrer Canigó, acabat. 
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L’ALT EMPORDÀ

Vuit festivals de la Mediterrània,
des de l’Escala a Grècia, s’han
unit per crear una xarxa mediter-
rània de la cultura i el patrimoni
que compartirà, entre altres coses,
la música. Engegaran iniciatives
conjuntes per tal de fer estudis, re-
cerca i projectes per a la promoció
i defensa de la cultura popular a la
Mediterrània. Aquest any estrenen
el I Festival de la Mediterrània. A
cada un dels festivals hi haurà
una activitat que es considerarà
part de la programació del Festival
de la Mediterrània. 

El Festival Internazionale dell’O-
ralità Popolare (Torí, Itàlia); el Fes-
tival del Mare Mediterraneo (Sa-
lerno, Itàlia); el Festival della tra-
dizione del Comparatico e i Fuochi
di  San Giovanni- (Sardenya, Itàlia);
el Festival Yakinthia (Creta, Grècia),
El Portalblau de l’Escala, de la
Mercè de Barcelona i el Festival In-
ternacional Puppet & Mime Kilkis
(Kilkis, Grècia), són els vuit de la

desena que es preveia inicialment
que s’han unit per constituir la xar-
xa Ariadna, el nom escollit per a l’a-
liança. Representants de cadascun
dels festivals i de les institucions
implicades van signar dimecres el
projecte comú, una carta de valors
on s’estableix que neix com «un
projecte obert a tots aquells terri-
toris que reconeixen en el valor del

diàleg cultural una idea de bé
comú» creant un espai de «diàleg
entre comunitats». Els objectius
que s’han marcat ha estat d’enge-
gar espais de reFexió i d’intercan-
vi de coneixements o per copro-
duccions i intercanvis professio-
nals. L’objectiu principal és fer ac-
tivitats conjuntes com estudis, re-
cerca o projectes culturals. De

moment es tracta d’idees, d’un
concepte, però volen tenir un pro-
jecte conjunt per presentar a la
Unió Europea. 

La presentació de la xarxa es va
fer durant el Festival della Tradi-
zione del Comparatico e i Fuochi
di San Giovanni, a Itàlia. Els mit-
jans de la zona es fan ressò de la
iniciativa i de la participació en
aquest esdeveniment de repre-
sentants dels diferents paísos im-
plicats, segons relaten, des d’E-
gipte, Marroc, Tuníssia, o Espanya.
El director del de l’Escala, Abel
Font, ha explicat que aquest és un
projecte internacional de coope-
ració cultural obert a noves incor-
poracions i el primer exemple és
aquest I Festival Interant de la
Mediterrània amb activitats a tots
els festivals. Al Portalblau de l’Es-
cala hi haurà, entre altres, concerts
dels Amics de les Arts, Obrint Pas,
o Roger Mas. El concert de Sílvia
Pérez Cruz serà del I Festival Iti-
nerant de la Mediterrània. 

L’ESCALA | DdG

De l’Escala a Grècia, en concert
Vuit festivals de música han creat una aliança per promoure la cultura mediterrània

�

L’Hotel Spa Terraza de Roses, del
Grup Terraza, ha introduït el pai-
satge de l’Empordà en la decora-
ció de dotze de les habitacions i a
l’«spa» per tal de mostrar als clients
els atractius de l’entorn on estan
allotjats. També a la cuina i als trac-
taments de l’«spa».

El gerent del grup, Miquel Go-
tanegra, «cal reforçar el vincle que
tenim amb el territori i donar va-
lor al potencial que ens dóna, tant
al patrimoni natural, com el cul-
tural i el gastronòmic». Per Gota-
negra, s’ha de ser conscient que
«estem en un entorn únic i això els
nostres visitants ho percebran
quan vinguin a l’hotel aquest es-
tiu». 

El grup va presentar dijous el
projecte sota el lema «Alt Empor-
dà, de sorpresa en sorpresa». La
decoració de les habitacions inclou
fotograEes i textos relacionats amb
la comarca com la tramuntana o el
mar. Una altra part del projecte ha

consistit en la creació d’una carta
de especial de tractaments que es
fan als «spa» que hi ha als diferents
establiments turístics del grup. La
carta està inspirada en cascun
dels tres parcs naturals de l’Alt
Empordà (Aiguamolls, Cap de
Creus i el paratge de l’Albera).
Així, els clients poden optar entre
els tractaments de l’Albera, els de
Cap de Creus o els dels Aiguamolls,
cada un d’ells inspirats en la part
del territori que li dóna nom, al-
guns salvatges i altres verds i rela-
xants. 

La gastronomia estiuenca al
restaurant de l’hotel, La Cuina
d’en Norat, també respirarà pai-

satges empordanesos. Els tradi-
cionals bufets de cada dissabte
s’acompanyaran dels maridatges
dels cellers de la DO Empordà i de
la música de grups i músics de
l’Empordà com Santi Escura o
Francesc Ubanell. 

Finalment, el projecte ha in-
clòs l’organització d’una exposició
a càrrec de la fotògrafa Yvonne
Heinert i l’escriptora Maria Mercè
Cuartiella, que han partit dels pai-
satges dels tres parcs i dels camins
de ronda. La mostra es pot visitar
a l’hotel i està oberta al públic en
general. Els textos i imatges que
s’hi poden veure són els que han
servit per decorar les habitacions. 

ROSES

DdG

El paisatge de l’Empordà s’introdueix a la
decoració, la cuina i els «spa» de l’Hotel Terraza

L’establiment vol mostrar
als clients els atractius de la
zona on s’allotja introduint-
lo al propi establiment

�

El director del Festival, Abel Font, signant la carta.
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Els operaris treballant en l’actuació a la zona aquest divendres al matí. 

JAUME PURCALLAS

L’Ajuntament de Figueres va dur
a terme ahir un reasfaltatge del car-
rer Pep Ventura amb l’objectiu de
reforçar el caràcter peatonal de la
zona, que recentment es va tancar
al trànsit mitjançant unes jardi-
neres. Coincidint amb l’obertura
de l’aparcament del Passeig Nou,
el consistori ha decidit dur a terme
aquesta actuació per millorar-ne
les condicions. I és que l’actuació
integral haurà d’esperar, almenys,
Ens l’any vinent. El PP ha denun-
ciat que hi seguien passant cotxes
tot i que els comerciants diuen que
es tracta de fets puntuals. 

La restricció al trànsit –excepte

per a veïns i comerciants–es va dur
a terme fa unes setmanes amb
l’objectiu d’avançar en la paciE-
cació al centre de la ciutat. Els re-
sidents, va dir el consistori, s’hi van
mostrar favorables i es va obrir la
possibilitat que els establiments
poguessin posar terrasses als seus
locals. La instal·lació de jardineres
deixant pas a vehicles dels veïns,
però, va provocar que d’altres tam-
bé ho aproEtéssin per accidir a l’a-
vinguda Vilallonga. L’actuació «im-
provisada», tal i com la van quali-
Ecar alguns comerciants, es va re-
parar aquest divendres amb  un
nou asfaltatge al nivell de les vo-
reres. 

FIGUERES | G.T.

Figueres reasfalta el carrer
Pep Ventura per reforçar
l’espai per a vianants

Breus

L’Ajuntament de Vilafant va
aprovar dimecres els comptes ge-
nerals de  que s’han tancat
amb un superàvit de . euros
d’un pressupost ordinari de , mi-
lions d’euros. L’Ajuntament va do-
nar a conèixer que ja s’han pagat
els . euros que es devien a
proveïdors perquè la Generalitat
no els havia fet arribar diferents
ajudes. S’ha pagat a través del crè-
dit demanat a l’Estat. 

VILAFANT | DdG

Superàvit de 57.000 €

al pressuspost de 2011

VILAFANT

El Club Nàutic del Port de la Sel-
va i l’Associació Submarinista Mar
d’Amunt, dins les activitats de l’As-
sociació de Comerciants d’El Port,
han organitzat pel  de juliol una
neteja del fons marí del port pes-
quer, a la bocana i l’escullera.
Aquesta és la segona edició de la
neteja que pretén servir per reco-
llir la brossa abocada i alhora
conscienciar els usuaris de les
instal·lacions portuàries que no
llencin la brossa al mar. 

EL PORT DE LA SELVA | DdG

Jornada de neteja

al fons Marí

EL PORT DE LA SELVA

La Biblioteca de Figueres ha di-
gitalitzat la revista Canigó que es-
tarà disponible per als investiga-
dors i el públic en general. La re-
vista Canigó va aparèixer per pri-
mera vegada el  i Ens al .
S’han incorporat altres revistes
del mateix període com Figueras
Deportiva, Boletín Informativo de
la Sociedad de Cazadores del Alto
Ampurdán (-).

FIGUERES | DdG

La Biblioteca digitalitza

la revista Canigó
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olts centres escolars, bàsicament de secun-
dària, estan acordant per al curs vinent els
anomenats “horaris compactats”. Fins ara, a

la majoria d’instituts, havent dinat, els alumnes tenien
classe tres dies a la setmana. Ara tindran lliures totes
les tardes. Les direccions dels centres i molts profes-
sors defensen la compactació d’horaris perquè diuen
que a la tarda baixa de manera considerable l’atenció
de l’alumnat. Un altre avantatge important, i aquest
no el destaca gaire ningú, és que els centres s’estal-
vien d’haver d’oferir horari de menjador. Polèmiques
a banda, la qüestió és que ningú sembla que hagi pen-
sat en els alumnes, ni tan sols si per a uns nens ben
petits són bons uns horaris que comencen ben aviat
al matí –a molts instituts a un quart de nou– i que
acaben poc abans de les tres. Entremig, una pausa
d’una mitja hora, l’únic moment per alimentar-se i
agafar energia. Comptat i debatut, doncs, a quarts de
quatre es posaran a dinar, només un parell d’hores
abans que a molts llocs d’Europa ja es prepararan per
a sopar! Horaris compactats, potser sí, però gens ra-
cionals pel que fa als àpats. Més aviat irracionals. O
no haurien de prevaldre els interessos dels nens?

M
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L’APUNT

Horaris gens europeus

mriera@elpunt.cat
Miquel Riera
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GAT I GOS Lluís Puigbert
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SALUT
El centre d’anàlisi
Girona JA ha fet un
milió d’analítiques

HISENDA
L’Ajuntament de
Massanes és a
un pas de la fallida

BLANES
Marigó fa balanç
del primer any de
govern municipal

UNIVERSITATS
La Fundació de la
UdG ofereix els cursos
d’estiu al mes de juliol

GIRONA
Vol fer un joc infantil
amb les ‘Lletres toves’
de Torres Monsó
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Les xifres

257
milions d’euros és el que
costarà el desdoblament de
l’eix transversal a la part giro-
nina, de Caldes a Espinelves.

37
quilòmetres hi ha entre Cal-
des i Espinelves, que són 56 a
l’acabar el tram fins a Gurb a
Osona.

quest cap de setmana s’ha posat en servei l’am-
pliació de l’AP-7 i ja només queda l’eix transversal
com a obra viària d’envergadura a les comarques

gironines. Quan es posi en servei, a inicis del 2013, serà
la traca final a uns anys prolífics en l’ampliació de carre-
teres: la C-17 entre Vic i Ripoll, l’eix Vic-Olot per Bracons,
la C-35 entre Vidreres i Llagostera, la C-31 de Llofriu a
Palamós primer i de Palamós a Castell d’Aro després, la
variant de Besalú, la C-31 entre la Tallada i Torroella de
Fluvià, la connexió entre Figueres i Roses o l’A-26 entre
Besalú i Castellfollit per part de l’Estat. Precisament, i
coincidint que avui és Sant Joan, cal recordar que
aquesta era una data escollida sovint per l’exconseller
del ram Joaquim Nadal per posar en servei les obres.

Moltes d’aquestes carrete-
res encara es pagaran du-
rant dècades amb el siste-
ma del peatge a l’ombra, i
això sumat a les retallades
per la crisi econòmica que
ha patit la conselleria de
Territori –ha estat un dels

departaments més afectats– ens fa preveure un llarg
desert en la inversió en millora de la xarxa viària. Es fan
estudis, però durant uns anys difícilment hi haurà mà-
quines portant-los a la pràctica. La variant d’Olot, la de
Llambilles, la de Verges o la de la Bisbal d’Empordà,
l’anella de les Gavarres entre Llofriu i Celrà, la carretera
de la vergonya entre Salt i Amer o la C-66 de Banyoles a
Besalú són obres que pertoquen a la Generalitat i que es
quedaran ara per ara en calaixos, a l’espera de temps
millors. La gran majoria són reivindicacions històriques,
que van arribar tard al repartiment en la bona època. Re-
ivindicacions com l’N-II, que ara per ara sembla l’única
possibilitat per començar a veure màquines treballant
en moviments de terres, encara que sigui en dos misera-
bles trams d’entre quatre i sis quilòmetres.

A
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LA CRÒNICA

El desert de les
obres viàries
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Reivindicacions
històriques van
arribar tard al
repartiment

Oriol Mas

ESMORZARS: Carn a la brasa
***

Menú cap de setmana a 16 €

PAELLES i FIDEUADES

PER EMPORTAR-SE
***

SOPARS A LA TERRASSA
SALONS PER A BANQUETS

I CELEBRACIONS
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L’empresa Coffee Center,
d’Aiguaviva ha augmentat
un 5,6% les vendes respec-
te de l’any passat, gràcies a
la bona acollida de les infu-
sions i els tes que fabrica i
comercialitza sota el nom
d’Alma. Un dels productes
que més sortida han tingut
i que ha donat reconeixe-
ment a la marca és la infu-
sió de ratafia, que va sortir
al mercat el 2010, i el con-
centrat d’aquesta mateixa
beguda que es va comen-
çar a comercialitzar l’any
passat i que es pot utilitzar
com a beguda freda o per
condimentar aliments.

En vista de la bona colli-
da de la ratafia, els respon-
sables de l’empresa han
decidit fer un pas mes i
han tret al mercat una in-
fusió de patxaran que han
trigat nou mesos a desen-
volupar-la i que “ha entrat
molt bé al País Basc”. El di-
rector gerent del grup, Da-
vid Montero, va comentar
que l’empresa disposa
d’un distribuïdor a Sant
Sebastià i “què els primers
dies no es podia creure l’ac-
ceptació que té el produc-
te”. L’empresa també ha
tret al mercat una infusió
d’estèvia, “un edulcorant
natural procedent d’agri-
cultura ecològica que es
pot utilitzar com a infusió
o per endolcir begudes”.

L’empresa no s’atura
aquí, perquè ja estan tre-
ballant en noves infusions.

“La idea és identificar les
necessitats que té el con-
sumidor relacionades amb
la seva cultura i amb la se-
va terra”, va comentar. Al-
ma es ven a tot l’Estat, i tot
i que tenen “moltes de-
mandes d’exportació” i “al-
ternatives internacionals
importants”, encara no
han obert mercat a l’exte-

rior. “Ho farem, però pas a
pas. No volem deixar de
donar resposta a Cata-
lunya o el País Basc per
atendre Hongria”, va co-
mentar.

Coffee Center té una
cinquantena de treballa-
dors i va tancar el 2011
amb una facturació d’uns
6 milions d’euros. ■

Imma Bosch
GIRONA

a L’empresa gironina Coffee Center augmenta un 5,6% les vendes gràcies al segment de les
infusions i els tes a L’empresa té una cinquantena de treballadors i ven a tot l’Estat espanyol

Les infusions de ratafia i
patxaran fan créixer Alma

Tres expositors amb productes amb infusions i tes que es comercialitzen sota el nom d’Alma
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La xifra

75
per cent de les vendes que
fa l’empresa són a través dels
productes que comercialitzen
sota la marca Alma.

“Hem fet una
campanya amb
‘bloguers’ i s’han creat
moltes receptes amb
la infusió de ratafia”

Josep Montero
DIRECTOR GENERAL DEL GRUP

Alma té en aquests moments
una quarantena de referèn-
cies, que Coffee Center dis-
tribueix al món de l’hostaleria
–amb formats individuals– i
a botigues especialitzades
–en paquets de 15 unitats–,
tots en format piramidal de
seda “cent per cent biode-
gradable que permeten que
amb les fulles que hi ha al seu
interior es faci la infusió cor-
rectament”. De totes aques-
tes referències d’Alma, vuit
són d’agricultura ecològica.
Hi ha infusions –camamilla,
til·la, hibisc, menta i madui-
xes amb nata, entre d’al-
tres–, però també tisanes i
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La frase

tes de tots els gustos, des
dels clàssics fins als aroma-
titzats, passant pels verds,
blancs i vermells.

Coffee Center comercia-
litza productes propis. Va
néixer el 1985 com a empre-
sa de distribució. Ara fa una
quinzena d’anys, els respon-
sables de l’empresa van deci-
dir crear el seu propi cafè,
l’Ital Caffè: “I des de fa cinc
anys pràcticament no venem
cap producte que no sigui
nostre.” El 2009, l’empresa
va iniciar la venda dels seus
productes a través d’internet
i va incorporar un servei de
lliurament a domicili.
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“Cent per cent biodegradable”

L’associació de càmpings
de Girona ha participat,
entre els mesos de gener i
maig, a catorze fires “més
importants del sector d’ar-
reu d’Europa” per tal de di-
fondre “l’alt nivell de les
instal·lacions”. A les fires
hi ha anat amb estand pro-

pi o bé per mitjà del Patro-
nat de Turisme i ha distri-
buït més de 10.000 catà-
legs i ha atès personal-
ment consultes de prop de
2.000 campistes.

Els turistes de càm-
pings són molt variats i
amb perfils molt diferents
segons les nacionalitats: el
turista holandès es carac-
teritza per les seves prefe-

rències exclusives i el dels
Països Baixos es decanta
pel càmping amb glamur
amb caravana o tenda sin-
gular (un tipi indi amb ja-
cuzzi), una tendència que
es coneix com a glamping.

Més sobris són els bel-
gues, que centren el seu
interès en l’economia i
cerquen les millores ofer-
tes i promocions. Els ale-

manys, com també els bel-
gues, prefereixen el càm-
ping amb caravana i auto-
caravana, ara bé, en el seu
cas senten gran debilitat
per les instal·lacions d’ar-
ran de mar. La millor qua-
litat al millor preu és per
als turistes germànics.

Un cas a part és el cam-
pista britànic, que és el
que més utilitza l’autoca-

ravana. Sol arribar a l’Es-
tat amb vaixell fins a San-
tander o el nord de França
i aprofita el cost del viatge
voltant per tot el territori.

El client francès té tam-
bé les seves particulari-
tats. Acostuma a exigir
per damunt de la mitjana,
és a dir, busca molta aten-
ció “sense voler pagar gai-
re”. Tot el contrari del tu-
rista danès, que en té prou
amb la bonança del clima.
Els turistes italians tenen
preferència per allotjar-se
en bungalous per la como-
ditat que suposa, un perfil
molt similar al turista es-
panyol. ■

Els càmpings gironins han fet
promoció aquest any en 14 fires
Imma Bosch
GIRONA

COMERÇ

Gotanegra,
nomenat
president d’ACOR

L’Associació de comerciants
de Palamós, Fecotur, durant
la campanya de Nadal va re-
partir butlletes rasca-rasca,
premiades amb 500 euros
mensuals, per gastar a les bo-
tigues associades Fecotur. El
guanyador d’aquest mes va
ser Jordi Peinado, que va fer
les seves compres a Massa-
gué Nens, Pastisseria Collbo-
ni, Joguines Somnis, Interes-
port-sports 77, Cal Boter i
Carnisseries Arnall. ■ I.B.

Fecotur de
Palamós
reparteix premis

COMERÇ

Media Markt, empresa líder
en la distribució d’electrònica
de consum, entreteniment i
electrodomèstics a l’Estat i a
Europa, ha llançat una pro-
moció especial de tres per
dos en tota la música, pel·lícu-
les i sèries de televisió.
Aquesta és la primera vegada
que l’empresa posa en marxa
una iniciativa d’aquest tipus
que s’acaba dimecres en els
59 establiments que té a l’Es-
tat espanyol. ■ I.B.

Media Markt fa
promocions en
música

COMERÇ

Els consells comarcals de l’Alt
i el Baix Empordà van presen-
tar el 15 de juny passat el plà-
nol conjunt de promoció tu-
rística que s’emmarca en les
accions que han endegat les
dues institucions en aquest
camp. A la presentació de
l’acte hi van ser presents el vi-
cepresident del Consell de
l’Alt Empordà, Joaquim Felip,
el conseller comarcal del Baix
Empordà, Joan Trias, a més
de tècnics dels dos consells
comarcals. ■ I.B.

Plànol per
promocionar
l’Empordà

TURISME

Els socis de l’Associació de
Comerciants de Roses
(ACOR) van votar ahir a favor
d’acceptar que Miquel Gota-
negra sigui el nou president
de l’associació. La junta elec-
toral d’ACOR, formada per
Josep Ortensi, Pere Turró i
Xavi Abad va supervisar ahir
les votacions que es van dur a
terme a la seu social de l’as-
sociació de les 9 a les 11 del
matí. Es van emetre 41 vots,
dels quals només un va ser
negatiu. ■ I.B.

CUJEDA
Resaltado









l Teatre de Roses ha fet deu anys. Un aniversari
que s’ha celebrat amb la representació de la ma-
teixa obra amb què el 2002 es va inaugurar

l’equipament. Aquest no és un espai nascut gràcies al
boom immobiliari, encara que també hi va ajudar. Ro-

ses té teatre propi perquè al
darrere hi té un grup de teatre
molt engrescat. Un grup que
assajava, representava i sua-
va teatre durant anys a l’anti-
ga Societat Fraternal, la SUF.
El grup de teatre rosinc no és
que tingui uns orígens dife-
rents dels altres grups em-
pordanesos, com seria el cas
del de Castelló d’Empúries

–Curiosament, els castellonins el mateix dia que els
seus veïns celebraven el desè aniversari del teatre,
escenificaven Josep Pla en una lectura pública de la
seva obra (Les hores de Josep Pla)–. Actrius i actors
de Roses, tan actius en muntatges propis, també han
posat a l’abast del públic empordanès obres d’abast
nacional. Felicitats per aquests darrers deu anys!

E
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L’APUNT

Teatre a Roses

ngenis@elpunt.cat

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Roses té un
teatre propi
perquè al
darrere hi ha un
grup de teatre
engrescat

Narcís Genís
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GAT I GOS Lluís Puigbert
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SOCIETAT
Programa d’inserció
laboral per a dotze
entitats gironines

TURISME
Vidreres vol aprofitar
la proximitat de la
costa per créixer

SALUT
Una metgessa recull
pràctiques mèdiques
populars

POLÍTICA
CDC supera els sis mil
militants a la
demarcació gironina

EMPRESES
Impanasa adquireix la
llicència de
‘Madagascar 3’

Les barraques de pedra se-
ca de la Garriga d’Empor-
dà formen el patrimoni ar-
quitectònic i popular més
visible d’aquest paratge.
No existeix avui cap inven-
tari per al conjunt d’aques-
tes barraques: n’hi ha unes
quatre-centes cinquanta
de conegudes sobre el con-
junt de la Garriga, però Je-
nar Fèlix, editor i membre
de la Institució Altempor-
danesa per a la Defensa i
l’Estudi de la Natura (Iae-
den), considera que n’hi ha
segurament un 10% més
encara per redescobrir i xi-
fra el nombre total en unes
cinc-centes. L’associació,
conjuntament amb la Iae-
den, organitza puntual-
ment sortides guiades per

descobrir aquest patrimo-
ni, amb l’objectiu de pro-
moure’n la divulgació; un
patrimoni que també és
amenaçat per l’obertura
de noves pedreres, ja que
unes tretze quedarien di-
rectament afectades pel
projecte d’extracció de les
Clotes, i moltes més po-
drien ser-ho als voltants
amb les explosions de les
pedreres. Aquestes cons-
truccions daten del darrer

quart del segle XVIII, del
XIX i les més recents són
de les primeres dècades del
segle XX. El seu origen en
un 85% dels casos és agrí-
cola, lligat al conreu de l’oli-
vera i la vinya, eren els es-
pais on es deixaven les ei-
nes del camp. Molt escas-
sament també es poden re-
lacionar amb la ramaderia.
La mirada experta de Je-
nar Fèlix revela, però, que
una part d’aquestes barra-

ques (per la seva arquitec-
tura, els seus acabats), són
obra de picapedrers, que
tradicionalment sempre
han format part del paisat-
ge de la Garriga.

La pedra de Figueres
“La Garriga té un valor: és
un territori natural, en un
espai central i proper a la
capital, que s’ha de tenir en
compte com a passeig ur-
bà. Ara se’n fa un mal ús;
no en treuen ni pedra de
construcció –la pedra de
Figueres– i es limiten a ex-
treure àrids. Caldria que
una entitat supramunici-
pal tingués en compte
aquest patrimoni, que es
faci un catàleg, i després
donar-hi un ús públic com
a espai de passeig”, defen-
sa Jenar Fèlix. ■

Les barraques de pedra
seca formen el patrimoni
popular d’aquest espai
a La majoria daten del final del segle XVIII i del XIX i es van construir amb
finalitats agrícoles a Les entitats defensen el conjunt com un passeig urbà

Esteve Carrera
LLERS

Jenar Fèlix, explicant les característiques de les barraques de pedra seca en una visita comentada a la Garriga d’Empordà ■ E.C.

– – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – –

La frase

“La Garriga és
un territori natural
amb valor i patrimoni,
i del qual avui es
fa un mal ús”
Jenar Fèlix
MEMBRE DE L’ASSOCIACIÓ PER LA
DEFENSA I L’ESTUDI DE LA GARRIGA

450
barraques de pedra seca es
coneixen, però n’hi pot haver
un 10% per redescobrir.

– – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – –

La xifra

ESMORZARS: Carn a la brasa + vi 6,50 €

***
Menú diari a 12,50 € (tot inclòs). 

***
MENÚ PER EMPORTAR-SE: 8,50 €

***
SI VÉNS A SOPAR, 

ET CONVIDEM A CAVA
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Un període històric és el
que viu CDC a Girona des-
prés dels resultats que ha
assolit en les darreres elec-
cions, ja sigui en les gene-
rals, les municipals o al
Parlament de Catalunya.
Un moment que tanca,
doncs, la travessia del de-
sert que va fer la família
convergent durant el go-
vern del tripartit, en què
va perdre la Diputació de
Girona i municipis impor-
tants, com ara Palafrugell
o Roses. I no és per a
menys la satisfacció de di-
rigents i bases, perquè ara
ja han tancat finalment
una important carpeta
que tenia pendent durant
més de trenta dècades:
l’alcaldia de l’Ajuntament
de Girona.

I és en aquest context
que CDC arriba als 6.000

militants a la demarcació
de Girona. Una dada que,
segons els president de la
federació de CDC de Giro-
na, Pere Vila, demostra “la
gran implantació que té el
partit al territori”. Un re-
sultat que, segons Vila, in-
dica i reforça clarament, a
més, la vocació que CDC
ha tingut de “partit muni-
cipalista”.

Aquest és un procés que
s’ha beneficiat, en bona
part, del treball que va fer
l’anterior president de la
federació, Eudald Casade-
sús, que va tenir un paper
cabdal en la pacificació i
reorganització del partit i
que ara Pere Vila vol no no-
més continuar, sinó refor-
çar. I ho vol fer amb una
implantació territorial en-
cara major. Per això, i no-
vament, les properes mu-
nicipals, i més en aquest
context de crisi i retalla-
des, seran claus per a CDC

i el seu projecte, i més
quan sectors convergents
es declaren sense embuts
clarament sobiranistes.

Des de les bases
Ara mateix, el partit està
treballant intensament
des de les bases. Un dels
projectes és el pacte fiscal.
Aquest és el plantejament
que defensa CiU i per això
el partit iniciarà una cam-
panya per poder insistir
en el conjunt de la societat
sobre la importància
d’aquest acord. No només
això, sinó la necessitat
d’assolir una gran majoria
social. Pere Vila destaca
sense pal·liatius que el seu
gran projecte no és només
consolidar, sinó treballar
durament per a les muni-
cipals del 2015: “La nostra
intenció és, partint
d’aquesta base, millorar re-
sultats i treballar per treure
el país de la crisi”. ■

CDC arriba ja als
6.000 militants
a Girona
a La federació de CDC a les comarques gironines vol
aprofitar el moment alt per enfortir-se al territori

Joan Trillas
GIRONA

POLÍTICA

Militants de Convergència Democràtica de Catalunya

Nombre 
d’alcaldies:
124

Nombre de 
regidors:
869

Quota militants:
80 euros anuals
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SelvaSelva

interiorinterior

SelvaSelva
marítimamarítima

Pla dePla de
l’Estanyl’Estany

RipollèsRipollès

Alt Empordà

Baix
Empordà

Garrotxa

Gironès
Selva

interior

Selva
marítima

Pla de
l’Estany

Ripollès

6.023

1.319

1.148

332

1.270

398

316

682

558

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

La seu central de CDC a Giro-
na és un local, de propietat,
que té a la plaça Catalunya.
Actualment té tres alliberats
de la Diputació de Girona,
més els de l’Ajuntament i
l’equip del partit. Segons Pe-
re Vila, amb 124 alcaldies re-
partides per les comarques
gironines, CDC vol posar es-
pecial incidència en l’estruc-
turació del partit, fer-lo més

2015
Les municipals  estan en el
punt de mira de CDC, que no
només aspira a consolidar-se,
sinó a augmentar en vots.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La data
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La xifra

869
regidors  són els que va
aconseguir CDC en les passa-
des municipals i un dels actius
del seu projecte.

“La nostra intenció
és, partint d’aquesta
base, millorar resultats
i treballar per treure el
país de la crisi”
Pere Vila
PRESIDENT DE LA FEDERACIÓ DE CDC

sòlid encara. Vila ha destacat
que la federació de CDC a Gi-
rona ja ha culminat la renova-
ció de l’estructura del partit a
la demarcació. En aquest
sentit, s’han renovat quatre
dels vuit presidents comar-
cals, així com la majoria dels
càrrecs del centenar d’as-
sembles que la federació té
repartides al llarg del territori
gironí. Segons Vila, que re-

marca que el partit està ab-
solutament pacificat, l’estra-
tègia per als propers mesos
no serà diferent de la que
s’ha seguit. “Seguir treba-
llant l’increment de la mili-
tància, el seu paper actiu dins
el partit i, molt especialment,
seguir sent el partit que té
més en compte el territori i
els pobles, com a pal de paller
del nostre discurs”, va dir.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Un treball intens de renovació en vista al 2015
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